
Motion till riksdagen 

1989/90:Jo216 
av Sven-Olof Petersson m.fl. (c) 

Svensk produktion av potatisstärkelse 

Det svcmka jordbruket� framtid är återigen satt under debatt. Den s. k. livs

medelspoliti�ka arhcbgruppen under jordbruksdepartementet har under det 

gangna aret redovisat regeringens �yn på den framtida jordbrukspolitiken. 

Ett av malen enligt regeringens direktiv har varit att minska och i vi��a fall 

av�kaffa interna regleringar. Ett annat mäl har ock a angetts vara att �änka 

grän��kyddct under förut ättning att andra länder visar prov pa samma an

strängningar. Dock har arbet gruppens majoritet i ina �krivningar kommit 

fram till lut�at�er och atgärd�förslag �om medför att sven�kodlade ravaror. 

fabrihpotati� uch spannmaL ej kan använda� för tillverkning av stärkelse 

för tekniska ändamal eller till livsmedel och konfektyr som �kall exporteras. 

Den odling �om efter �adana atgärder blir kvar far en <;a liten omfattning att 

den ej kan erhalla en tillr�icklig rationalitet och konkurrenskraft. 

Sven�k �tlirkcl cindu<;tri är mycket effektiv och hävdar sig �ynnerligen väl 

i jämförelse med andra länders. Det totala förädling�värdet för hela indu

strigruppen uppgar till ca 100 miljoner kronor/ar. 

l ndu�trin driv� �edan flera ar med en teknik som är optimal ur � väl miljö

som energisynpunkt. Tekniken är unik och är ett exempel på det resultat som 

företaget� utveckling�arbete resulterat i. Vi�s export av denna teknik pågår 

nu. bl.a. till vi�sa ö�t�tatsländer. 

Fabrikspotatisodlingen har i sydöstra Sverige utvecklats till en basgröda 

för manga jordbruk�företag. Frän denna inriktning har �edan fläskproduk

tion och annan icke arealberoende animalproduktion sasom broiler�. päls

djur m.m. utvecklats. För att kunna bibehålla denna näring�liv �truktur med 

en hög syssebattningsniva är det nödvändigt att grödor som har lång vegeta

tiomperiod och tor kvave- och kaliupptagningsförmaga även på hö�ten 

samt som är lampliga att �prida stallgödsel till odlas. Fabrik�potati en upp

fyller samtliga de�sa krav. 

Kombinationen �tallgöd�cl och fruktsaft från stärkel etillverkningen kan 

ofta helt ersätta tillförseln av handel�gödsel. Skulle fabrikspotati odlingen 

upphöra och exempelvis bli ersatt med odling av vår�äd skulle �tallgödseln 

bli spridd tidigt om våren med ri k för bl.a. ökad risk för läckage av närings

ämnen till havet. Fabrikspotati�en ingår således i ett väl fungerande krets

lopp som gör det möjligt att kunna använda avfall och få en bra miljövård 

liksom ett relativt gott utbyte även av magrare jordar. 

Ile la verk�amheten. såväl odlingen som industridelen. är en ren lands

bygd verhamhet som man fra n samhällets sida i andra sammanhang �agt sig 

klart vilja framja. Det förefaller da högst ologi�kt om man skulle bryta �ön

der denna omfattande kombinationssysselsättning som fabrikspotati�od- 5 



lingen med dess industridel och tillhörande infrastruktur utgör. Mot. 1989/90 

stärkelseföreningen har byggt upp en effektiv forsknings- och utvecklings- Jo216 

avdelning samt bygger nu kraftigt ut laboratorieresurser. Under senare år har 

kostnaden för all utveckling och forskning uppgått till ca 4 % av omsätt-

ningen och 20 % av förädlingsvärdet. Investeringsnivån har varit mellan 20 

och 30 milj.kr. per år de senaste åren. Samverkan finns också med ledande 

företag inom branschen i USA. Föreningen har också tillsammans med Ce-

realia byggt en vetestärkelsefabrik vilken är klar att tagas i fullt bruk under 

innevarande år. Genom dessa planerade samt slutförda åtgärder för en öp-

pen och konkurrensutsatt marknad är såväl föreningen som dess medlemmar 

väl rustade att möta nya marknadsförutsättningar. 

All kunskapsinhämtning och investering är till ingen nytta och kan ej på 

en konkurrensutsatt marknad återhämtas utan stora förluster om verksam

heten nedbringas till en nollitet eller upphör helt. Fabrikspotatis och veteod

ling för produktion av stärkelse störs ej av en inhemsk avreglering men måste 

behålla samma gränsskydd för såväl livsmedels- som teknisk stärkelse efter

som vare sig EG eller andra stater skiljer på dessa stärkelser i sina regle

ringar och subventionssystem vid export utan handlägger allt som jordbruks

produkter. Nuvarande gränsskydd måste således behållas på samma reala 

nivå för stärkelse till såväl livsmedels- som industriändamåL 

Gränsskydd i form av införselavgifter för stärkelse till livsmedelsändamål 

eller prisnedsättning för stärkelse till tekniskt ändamål kan endast borttagas 

i den takt som andra länder reducerar sitt stöd till stärkelseproduktionen el

ler i takt och i enlighet med andra framtida ömsesidiga överenskommelser. 

Hemställan 

Med hänvisning till det anförda hemställs 

att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna vad i motio

nen anförts om gränsskyddet för stärkelse. 

Stockholm den 18 januari 1990 

Sven-Olof Petersson (c) 

Karl Erik Olsson (c) Marianne lönsson (c) 

!ng-Britt /rhammar (c) Håkan Hansson (c) 
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